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 الملخص

رباء وأنابيب النفط والغاز ، من حيث تناولت في هذه الدراسة جرائم الاعتداء على شبكة وأبراج الكه

وصف الظاهرة وأسبابها وآثارها، والحكم الشرعي والقانوني لها ، والتدابير الوقائية لمنع الجريمة قبل وقوعها 

سواءً التدابير الدفاعية العسكرية والأمنية والتقنية الإلكترونية والفنية أو التدابير الشرعية والقانونية 

 دابير الوقائية العامة والخاصة في أربعة مباحث.الرادعة ، أو الت

حيث اتبعنا المنهج الوصفي التحليلي القائم على الاستنباط والاستقراء التاريخي والمقابلة والملاحظة 

في جمع المعلومات والبيانات المتعلقة بمواضيع الدراسة وذلك بهدف توصيف ظاهرة الاعتداء على شبكة 

النفط والغاز التي تقع بسبب المطالب الحقوقية والسياسية ، والاضطرابات الأمنية ،  وأبراج الكهرباء وأنابيب

والاتجاه نحو تفكك الوحدة الوطنية والحروب والأزمات والمستوى الثقافي والتعليمي، والعادات والتقاليد التي 

ملكاً خالصاً لهم وأنهم  تشجع على التخاطب بالعنف والسلاح ، والشعور بالظلم ، ولاعتقاد بأن تلك الثروات

 لا يستفيدون منها بل تذهب إلى الفاسدين في الدولة . 

وتؤدي جرائم الاعتداء على شبكة وأبراج الكهرباء وأنابيب النفط والغاز إلى أضرار فادحة بالاقتصاد 

لمركزة أو الوطني وحدوث شلل في الحياة العامة، ينتج عنه وفاة مرضى الفشل الكلوي أو الذين في العناية ا

الأطفال والشيوخ الذين يسكنون في المناطق شديدة الحرارة، وقد يسبب ذلك حدوث الشرت الكهربائي نتيجة 

الاطفاءات المتكررة ، كما ينتج من قطع شبكة الكهرباء زيادة الطلب على مادة الغاز والبترول والذي يسبب 

 لمواطنين. ذلك إزدحام في المحطات يفضي إلى التقاتل والتشاجر بين ا

أن جرائم الاعتداء على شبكة وأبراج الكهرباء وأنابيب  وتوصلت الدراسة إلى نتيجة هامة مؤداها هي:

النفط والغاز ، ليست من جرائم الحرابة، وإنما هي من جرائم الاعتداء على الممتلكات العامة ، يكون للقاضي 

يها الحكم بعقوبة الإعدام تعزيراً على الجناة أو سلطة تقدير العقوبة التعزيرية المناسبة للجريمة ، بما ف

 الجاني وتطبيق الإصلاحات الكبرى لسياسة العقاب في الفقه الإسلامي. 

إن إقامة وتطبيق العقوبة في حق مرتبكي جرائم الاعتداء على شبكة الكهرباء وأنابيب النفط والغاز 

رم وتقويمه، وحققيق الزجر والردع للجاني تؤدي إلى التخفيف من وقوع الاعتداءات عليهما وإصلاح المج

 وللغير. 

ومن وسائل منع جريمة الاعتداء على الكهرباء والغاز والبترول  استخدام الاستراتيجية التقليدية: 

المتمثلة في الحراسات والدوريات والمواقع الإمنية والعسكرية، ونقاط التفتيش والمراقبة، والحواجز، وغمر أنابيب 

از، وصيانة شبكة وأبراج الكهرباء، والتعاون مع مشائخ وأعيان وشخصيات اجتماعية ومواطني النفط والغ

المناطق التي تمر بها هذه المشاريع العامة الحيوية، وأيضا استخدام الاستراتيجية الصاروخية الالكترونية التي 

يش بشكل تمنع وقوع جرائم تعمل على الأقمار الصناعية ، والعمل على تموضعها بالتنسيق مع الأمن والج

 الاعتداء التي تؤدي إلى قطع التيار الكهربائي وإحراق مادة النفط والغاز وانعدامها  . 

وأوصى البحث  بتوفير البدائل المتاحة في انتاج الطاقة النظيفة ،المتمثلة في مياه البحر والرياح 

اح الشمسية مثلًا ، يساعد في تخفيف النقص والشمس ، والطاقة النووية للأغراض السلمية ، فاستخدام الألو

 الحاد في الطاقة الكهربائية ، اثناء الأزمات والحروب التي تشهدها اليمن. 

 

Dktor.huseinahmed@gmail.com 
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Abstract: 
This study addresses the criminal sabotage acts against power transmission lines and oil and 

gas pipelines. It describes the phenomenon, its causes. effects, the legal and legitimate vie of such 

acts and the preventive measures to prevent the crime prior to occurrence, whether the deterring 

military defensive, security, technical, technological and legal measures or the general and special 

preventive measures in 4 chapters.  

The research adopted the Descriptive analytical approach which is based on the historical 

induction, investigation, interview and observation for data collection with the aim of describing 

the phenomenon of assaults on the power network and transmission lines, as well as oil and gas 

pipelines; which are a results of rights-based and political claims and due to security unrest and 

plans to disassemble the national unity, conflicts and crises, the educational level, cultural norms 

and traditions that encourage communication and dialogue through violence and arms and the 

feelings of aggression, with perpetrators believing that such resources are their own but they are 

not making use thereof, instead they go to the benefit of corrupted state officers.  

Such sabotage acts and criminal assaults against power transmission lines and oil and gas 

pipelines result in fatal damages incurred by the national economy and paralyze the public life, 

leading to death of renal failure patients or those patients in the Intensive Care Units (ICUs), as 

well as children and the elderly residing in the high-temperature areas. They also affect the 

demand for fuel because people go for generators as the alternative solution for power; which in 

turn results in many death accidents because of breathing the exhaust fumes or electrical contact 

due to more frequent electricity supply cut off and lack of means of transport to deliver patients 

and injured persons to hospitals.   

The study concluded that the sabotage criminal acts against power transmission lines and 

oil and gas pipelines are not banditry, but rather offenses against the public property in which the 

judge has the discrete power to determine the appropriate corporal punishment for the offense, 

including death sentence of the perpetrators or offenders. The enforcement of the major reforms 

policy in the Islamic jurisprudence mitigates the risk of occurrence of sabotage acts against power 

transmission lines and oil and gas pipelines, offender rehabilitation and realizes sturgeon and 

deterrence of offenders and others. Also the use of the satellite-based electronic missile system and 

positioning it in coordination with the security and army forces to prevent the sabotage acts which 

result in cutting off the power supply and consumption and lack of oil  

and gas.   

We recommended provision of alternatives for production of clean power, e.g. seawater, 

winds, solar and nuclear power for peaceful purposes. The use of solar panels has proved helpful 

in mitigating the acute shortage of electric power during crises and conflicts periods Yemen is has 

been experiencing.  
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